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Milí záchlumáci a příznivci Záchlumí, 

 
v kalendáři už nám vládne měsíc říjen, 

který hlásí, že je čas tak akorát pro další vydání 
našeho obecního občasníku, který bude 
ohlédnutím za uplynulé měsíce a možná přinese i 
nějaké novinky nebo užitečné informace. Letošní 
léto bylo sice chladnější, ale vynikalo tím, že nebylo 
možné pro něj použít termín „okurková sezóna“, 
která obvykle s létem a časem dovolených nastává. 
Svým způsobem se mohlo zdát být horkým a 
těžkým, bylo létem plným mnoha nesnadných 
životních změn. Letos v létě jsme měli hodně na 
pilno a stejně tak všichni kolem nás, ať už firmy 
nebo obce a města, úřady…  

Jak jste si jistě všimli, na prostranství u 
bytovek (vedle čp. 89) vyrostla nová parkovací 
plocha pro 7 aut, vedle bytovky čp. 93 plocha pro 
kontejnery a další plocha  pro kontejnery pak u 
bytovky čp. 73. V minulém vydání zpravodaje jste 
si přečetli detaily o cenách a realizaci, teď zbývá jen 
konstatovat, že akce je dokončená, že se neobjevily 
žádné vícepráce, tudíž jsme zaplatili celkem cca 
686.000 Kč.  

Další realizací byla další výměna vedení 
veřejného osvětlení a lamp, tentokrát u kostela, 
včetně doplnění lampy u parkovací plochy. Tato 
etapa nás stála cca 196.000 Kč a realizovali jsme ji 
sami při najímání jednotlivých řemeslníků a ve 
spolupráci s vlastními zaměstnanci.  

Velmi výraznou akcí, která je hodně na 
očích, je samozřejmě již minule popsaná Přestavba 
čekárny v centru obce.  Jak jsme psali 
v závěrečném vyhodnocení pro Plzeňský kraj: 
„Akce proběhla v souladu se smlouvou nákladově i 
časově, což je s ohledem na aktuální situaci na trhu 
s podivem. Úspěch pramení zřejmě z její 
připravenosti už na podzim 2020 a včasného 
zahájení stavby.“ Takže nakonec čekárna opravdu 
stála dle smlouvy 493. 676 Kč, přičemž Plzeňský 
kraj nám přispěl dotací 200.000 Kč. Výsledek určitě 
stojí zato – máme funkční čekárnu na další řadu let 
a hezký ozdobný prvek v obci zároveň. 

Nadále běží projekt Modernizace ČOV, kde 
se pracuje na realizační projektové dokumentaci a 
rozpočtech a čeká se na vyhlášení dotací, 
pravděpodobně na jaře  2022. Připravený je 
projekt Velkoplošné opravy místní komunikace 
mezi starými dvojdomky, na kterou budeme žádat 
o dotaci v nejbližších dnech, protože byly 
vyhlášeny 1.10.2021. 

 
 

 
No a máme tu téma kultury: Na konci 

července se uskutečnil Záchlumský den sousedů, 
jehož smyslem kromě vlastního setkání jako 
takového bylo sblížit stávající a nové obyvatele. 
Sluníčko svítilo, i když foukal chladný vítr, ale 
mnoho sousedů se nesešlo, což byla velká škoda. 
Ti, co přišli, si to užili a společně se pobavili, děti se 
vyběhaly při hrách na hřišti, zkrátka to bylo fajn 
odpoledne. A víte co - my sice něco připravíme, ale 
jestli přijdete, záleží jen a jen na Vás… 

Hned za týden 6. srpna se v Obecním domě 
konalo Vítání občánků, kde se nám sešli 4 noví 
členové naší dobrovolné pospolitosti a mohli jsme 
je nechat projít naším milým a komorním rituálem 
vstupu do života v Záchlumí. Kéž se jim u nás líbí a 
jen a jen vzkvétají!  Pokud si prohlédnete celý 
zpravodaj, dozvíte se více.  

Navzdory nejistotě a problémům se 
podařilo zorganizovat 4. září dnes již tradiční 
Záchlumskou slavnost Panny Marie, která byla 
letos opět výjimečná a památeční historicky první 
návštěvou biskupa a převzetím kostela do majetku 
a správy obce. O jejím průběhu a dění se dočtete 
v článku věnovaném právě této události. 

A co bude dál? Těžko říct. Počítáme letos 
s Adventní sobotou 27.11. alespoň venku, pokud 
nám okolnosti neumožní využít i posezení uvnitř. 
Znáte to, přátelskou atmosféru a pohodu dělají 
hlavně lidé a jejich srdce, věci jsou jen drobným 
nástrojem v jejich rukou, který k tomu může 
přispět. 

Zásadní změnou, která se chystala už 
dlouho, nicméně oficiálně se rozběhla také v létě, 
prochází školská organizace obce Základní škola a 
mateřská škola Záchlumí. Od ledna 2022 dojde 
k jejímu rozdělení, takže každý z provozu už dále 
poběží zvlášť. I toto téma najdete rozebrané ve 
vlastním článku. 

Čím uzavřít úvodní povídání? Datem 22. 
září nastal astronomický podzim, stromy se začínají 
oblékat do svých každoročních barevných 
slavnostních rób předtím, než se uloží k zimnímu 
spánku, ve kterém žádné šaty z listů nepotřebují. 
Nastupuje úchvatná hra barev a zářících stromů, 
podtržená vůní spadaného listí. Dny se krátí a díky 
klesajícím teplotám v přírodě ustává hemžení, 
večerní klid přichází mnohem dřív.  

Rok 2021 má být rokem změn a zvratů, a 
co neproběhlo, prý určitě alespoň započne. Na 
svém místě zůstane stát jen to, co má skutečně 
pevný, myšleno spíše hodnotný, základ – 
symbolicky ovšem. Přestože jeho vliv jistě 
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neodezní ihned 31.12., máme před sebou dle 
kalendáře ještě jeho čtvrtinu. Možná dostáváme 
příležitost nahlédnout do svých srdcí a zvážit, které 
hodnoty pro nás mají ten pravý význam, co je 
vlastně naše skutečné bytí, co nás naplňuje, co 
nám přináší radost, kdy ještě pořád cítíme 
pohlazení na duši… Přestat konečně hledat viníky 
„tam venku“, místo osočování druhých a láteření 
probudit cit a odvahu ve svých srdcích a konečně 
převzít zodpovědnost za svůj vlastní život, který si 
tvoříme každý z nás tím, jak reagujeme na svůj svět 
a čemu věnujeme pozornost. 

Někdy se může zdát, že se kolem nás 
všechno bortí a padá, a přes samý prach, ruiny a 

šrámy nevidíme a nechceme vidět nic. Dříve nebo 
později, podle přírodních zákonů tohoto světa, 
prach sedne, a my uvidíme to, co jsme přes samé 
zdi našich starých návyků, přesvědčení a 
komfortních zón, nebyli schopni vidět.  Pak se nám 
teprve ukáže další šance na nové reality i splněné 
sny. Ale jestli se tou cestou vydáme a začneme si 
stavět jiný svět podle nových hodnot a vnímání,  
jestli se oddáme hořké pachuti křivdy a drásání 
staré bolesti, nebo budeme hledat způsob, jak to 
udělat jinak, už záleží jen a jen na nás.  

  Krásný podzim všem! 
                            Š. Trávníčková, starostka 

 
 

 

 

 

  

DOSTÁVÁTE 
ZPRAVODAJ?  

Právě teď je na místě rekapitulace 
skutečností, které jsou pro Vás 
díky zavedeným pravidlům 
samozřejmostí, nicméně až tak 
samozřejmé vždy a všude nejsou. 
Jednou z nich je právě Záchlumský 
zpravodaj. Třebaže jsou větší obce 
a města, kde si svůj zpravodaj lidé 
kupují v obchodech, u nás zatím 
stále zpravodaj rozdáváme 
zdarma a dokonce ho nosíme až 
do Vašich schránek. 
A zde je klíčový bod – bohužel jsou 
nemovitosti, které nemají 
schránku, nebo bytovky, kde jsou 
schránky neoznačené nebo se 
k nim díky zamčeným dveřím 
nedostaneme.  V tomto případě 
Vám sdělujeme, že zpravodaj 
nedodáme. Potýkáme se s tím 
celé roky a pořád nikdo z Vás nic 
nezměnil. 
TAKŽE: Pokud zpravodaj 
nenajdete ve své schránce, 
můžete si jej zatím stále zdarma 
vyzvednout na Obecním úřadě. 
Obyvatelé bytovek mohou ze 
svých řad pověřit jednoho 
člověka, který výtisk přinese všem.  
 

POCHVALA 
Všichni velmi často slýcháme a ještě častěji používáme hodnocení, 
kritiku a nadávání na lidi i svět kolem nás. A je škoda, že jsme téměř 
zapomněli používat vše, co obsahuje slovo „POCHVALA“. Když 
někdo udělá něco dobře, ba dokonce ještě pro druhé, bereme to 
jako samozřejmost…  

Na tomto místě bych velmi ráda pochválila dvě 
místní šikovné dívky: Zlatku MATĚJKOVOU a 

Veroniku ČERVENOU. 
Obě dívky několikrát samy a z vlastní iniciativy uklidily nepořádek 
v altánu po bezohledných  a - možná výstižněji řečeno - hloupých 
dětech a mládeži. Děkujeme Vám za pomoc a snahu. I když je to 
„boj s větrnými mlýny“, stejně jako každý boj s lidskou hloupostí… 
Dospělí velmi rádi láteří „na dnešní mládež“, ale zapomínají, kdo je 
to naučil… jakým jim jdou oni sami příkladem. Jsem na úřadě už 15 
let, takže mnozí „dospělí“ byli ještě za mé práce tady dětmi nebo 
mladými. A nebyli jiní, taky se učili od svého okolí. Málo dobré je na 
tom to, že od té doby se moc nezměnilo a že tento divný koloběh 
pořád běží. Možná je to tím, že jim to doma nikdo nevysvětlí, spíš si 
rodiče na obec rádi přisadí, aniž by chápali, že obec jsou i oni a že 
vlastně škodí i sami sobě… 
Takže když se objeví takové 2 báječné dívky,  
a dokonce se k nim přidají další a pomohou,  
je to zázrak!!! Chytří, velcí a věčně  
nespokojení hartusovníci a hudrovníci  
by si z Vás měli vzít příklad! 

 
 

Š. Trávníčková, starostka 
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Usnesení zastupitelstva obce Záchlumí 
 č. 21/2018-2022 

ze dne 25. srpna 2021   (výpis usnesení) 

A. Zastupitelstvo obce schvaluje:   
1. Jednání dle navrženého programu zasedání. 
2. Bezúplatné přijetí nemovitostí st. p. č. 16 s kostelem Narození Panny Marie, pozemků p. č. 261/2, 261/5 a 261/6, vše k. ú. 

Záchlumí u Stříbra do majetku obce na základě darovací smlouvy, která je přílohou tohoto zápisu.  
3. Změnu názvu příspěvkové organizace Základní škola a mateřská škola Záchlumí, příspěvková organizace, na: Základní škola 

Záchlumí, okres Tachov, příspěvková organizace. 
4. V souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. d) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 

předpisů, přiložené znění Zřizovací listiny příspěvkové organizace Základní škola Záchlumí, okres Tachov, příspěvková 
organizace; nové znění zřizovací listiny nabude účinnosti dne 1. 1. 2022. 

5. V souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. d) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů, zřízení příspěvkové organizace Mateřská škola Záchlumí, okres Tachov, příspěvková organizace, ke dni 1. 1. 2022. 

6. Zřizovací listinu Mateřské školy Záchlumí, okres Tachov, příspěvková organizace, která je nedílnou přílohou tohoto zápisu. 
Zřizovací listina nabude účinnosti 1. 1. 2022. 

7. Jmenování Mgr. Ivety Chabrové do funkce ředitelky Základní školy a mateřské školy Záchlumí, příspěvkové organizace, a 
to od 1.9.2021 na dobu určitou do doby jmenování ředitele na základě zřizovatelem vyhlášeného konkursního řízení. 

8. Platový výměr Mgr. Ivety Chabrové, ředitelky Základní školy a mateřské školy Záchlumí, příspěvkové organizace, a to od 1. 
9. 2021. 

9. Jmenování zástupců zřizovatele pro konkursní řízení na ředitele Základní školy Záchlumí, příspěvkové organizace, a 
Mateřské školy Záchlumí, příspěvkové organizace. 

10. Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IV-12-001477 Záchlumí, p. č. 74/5, kNN“ břemeno pro zařízení 
distribuční soustavy na p.p.č. 74/5 a 74/9 oba k. ú. Záchlumí u Stříbra, firmy ČEZ Distribuce, a.s., IČ: 24729035, Teplická 
874/8, 405 02  Děčín.   

11. Záměr zřízení věcného břemene  a souhlas s umístěním stavby na p.p.č. 224/1 pro zařízení distribuční soustavy k pozemku 
p. č. 224/25 (kabelové vedení NN  v max. rozsahu 15,5 m) – v souladu s přílohou zápisu. Smlouvu o smlouvě budoucí o 
zřízení věcného břemene a dohodě o umístění stavby č. IV-12-0018039/SoBS VB/1, specifikující způsob a rozsah věcného 
břemene a stavby, mezi obcí a firmou ČEZ Distribuce, a.s., IČ: 24729035, Teplická 874/8, 405 02  Děčín.    

12. Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2021, o stanovení koeficientu pro výpočet daně z nemovitých věcí (viz příloha zápisu). 

B. Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1. Kontrolu usnesení č. 20/2018-2022. 

C. Zastupitelstvo obce pověřuje: 
1. Starostku Š. Trávníčkovou a místostarostku R. Štroblovou Křížovou zajištěním a přípravou potřebných podkladů pro 

schválený způsob rozdělení, které budou předloženy zastupitelstvu obce. 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

 

  

Usnesení zastupitelstva obce Záchlumí 
 č. 20/2018-2022 

ze dne 8. července 2021   (výpis usnesení) 

A. Zastupitelstvo obce schvaluje:   
1. Jednání dle navrženého programu zasedání. 
2. Záměr rozdělení organizace Základní škola a Mateřská škola Záchlumí, příspěvková organizace, IČ 70982422, Záchlumí 32, 

na samostatnou základní školu a samostatnou mateřskou školu. Zastupitelstvo bude volit mezi těmito variantami:  
3. Varianta A – založení dvou nových organizací (ZŠ a MŠ) a zánik organizace původní. 
4. Varianta B – založení nové ZŠ, odštěpení současné ZŠ od MŠ. Stávající MŠ pokračuje dále se stejným IČ. 
5. Varianta C – založení nové MŠ, odštěpení současné MŠ od ZŠ. Stávající ZŠ pokračuje dále se stejným IČ. 
6. Uzavření smlouvy na právní služby firmy KVB advokátní kancelář s.r.o., Teplého 2786, 530 02 Pardubice, IČ: 01460412, pro 

zajištění veškerých služeb souvisejících s rozdělením příspěvkové organizace obce. 
7. Rozpočtové opatření č. 6/2021 (viz příloha zápisu). 

 

B. Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1. Kontrolu usnesení č. 18/2018-2022 a 19/2018-2022. 

C. Zastupitelstvo obce pověřuje: 
1. Starostku Š. Trávníčkovou a místostarostku R. Štroblovou Křížovou zajištěním a přípravou potřebných podkladů pro 

schválený způsob rozdělení, které budou předloženy zastupitelstvu obce. 
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Stejně jako Zpravodaj je téma školství 
dlouhé roky zavedenou skutečností, 
kterou místní lidé berou jako 
samozřejmost, ale ve své podstatě neznají 
základní souvislosti a skutečnosti. A jelikož 
jste již jistě zaznamenali výrazné 
plánované změny našeho školství, je na 
místě osvětlení zřejmých faktů, týkajících 
se právě Záchlumí: 

Školský zákon stanoví v § 178 každé obci (bez ohledu na její velikost a počet obyvatel) povinnost zajistit 
podmínky pro plnění povinné školní docházky dětí s místem trvalého pobytu v příslušném školském 
obvodu. Tuto povinnost může obec splnit 2 způsoby: 

a) Zřízením vlastní školy (mateřské, základní), ve které budou mít děti vytvořeny podmínky pro plnění 
povinné školní docházky 

b) Zajištěním povinné školní docházky ve škole zřizované jinou obcí nebo dobrovolným svazkem obcí 
(uzavřením dohody o společném školském obvodu školy jiné obce nebo členstvím v dobrovolném 
svazku obcí se školou). 

Podle střípků historie se v Záchlumí děti díky kostelu učily po revolučním roce 1848 a zřízení obecních 
samospráv v domku, který kdysi stával na dvoře dnešní mateřské školy – bývá vidět na starých fotografiích. 
V roce 1885 byla postavena nová budova obecné školy, která pod čp. 32 stojí a slouží jako základní škola do 
dnešních dnů. Její historie  a tradice je skutečně úctyhodná. Mateřská škola byla zřízena někdy v 60. letech v 
jednom z dvojdomků pod čp. 54. V roce 1980 byla rekonstruována budova dřívějšího hostince a do dnešního 
dne slouží jako mateřská školka slouží pod čp. 1. 

V obci Záchlumí tedy ještě pořád držíme tradici zavedeného venkovského školství, které skomíralo až 
zmizelo úplně ve vesnicích kolem nás (Cebiv, Slavice, Horní Kozolupy,…).  Povinnou školní docházku stále 
zajišťujeme prostřednictvím vlastní organizace pro mateřskou školu a základní školu 1. stupně. 2. stupeň je 
ošetřen dohodami o společném školském obvodu ve Stříbře.  

Naše školství se stalo rodinným stříbrem, tradicí, hodnotou, která nabízí něco navíc. Jeho úroveň 
vybavení, atraktivitu prostředí, rodinnou atmosféru, prodloužené dětství však v posledních letech bohužel 
oceňují zejména lidé, kteří k nám jezdí na návštěvy zvenčí. Pokaždé, když vstoupí, zůstanou v úžasu stát… a 
nás jen napadá – škoda že to tak nevnímají místní. Pravdou je, že obec tu vytvořila hodnotu, kterou nabízí 
lidem zdarma, a za kterou se velkých městech platí tučné školné a školkovné v soukromých školách. Stálo ji 
to velké úsilí, mnoho energie, snahy, práce, starostí a v neposlední řadě i peněz. A ano, v rámci svých 
kompetencí dělá maximum proto, aby organizace nejen fungovala, ale aby se dále rozvíjela. Jenže se zdá, že 
tento záměr není vždy v souladu se záměrem ředitelů organizace a pak nastane problém. Kromě svých práv 
má obec jako zřizovatel velkou řadu povinností a zodpovědnosti za svou organizaci. Jednou ze stěžejních 
povinností je kontrola hospodaření a činnosti, s výjimkou kontroly vzdělávání, která samozřejmě přísluší 
České školní inspekci. A s kontrolami zřizovatele často nastává problém u ředitelů….  

Není zde na místě vytahovat interní záležitosti školy, které se stejně dříve či později vyřeší. Dějí se 
všude, jen u nás jsou víc vidět. Otázkou je úplně něco jiného. Otázkou je: „Ještě chceme pokračovat, resp. 
má vůbec SMYSL pokračování v provozu vlastního školství, když o něj rodiče nestojí…? Tu otázku nedáváme 
nám, zastupitelům, ale VÁM, MILÍ RODIČE, současní i budoucí. My, zastupitelé, jsme se rozhodli, že ještě 
chceme pokračovat, i když stále narážíme na problémy ze stran ředitelů a Vaší nepodpory a neochoty 
naslouchat faktům.  

Jistěže myšlenka vidiny úlevy pracovní, administrativní, časové i finanční na první pohled zněla 
zajímavě, na druhý pohled člověka píchne u srdce – nepřijde Záchlumí o něco víc?... Prostě ještě zabereme a 
zkusíme to znovu, nechce se nám nechat padnout kvalitu, kterou už zřejmě nikdo neobnoví. Něco je nutné 
udělat jinak, a proto jsme  zvolili změnu. Jisté totiž je, že stávající uspořádání by jednoznačně vedlo k zániku.  

 Zvážili jsme všechna pro a proti a rozhodli se pro rozdělení Základní školy a mateřské školy Záchlumí 
na 2 samostatné organizace Základní škola Záchlumí a Mateřská škola Záchlumí k 1.1.2022, přičemž hlavní 
důvody a zřejmé dopady si přečtete dále: 

 

ŠKOLSTVÍ 

V ZÁCHLUMÍ, JEHO 

VÝVOJ A ZMĚNY 



7 
 

ZÁMĚR ROZDĚLENÍ ORGANIZACE OBCE 
ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA ZÁCHLUMÍ,  

příspěvková organizace 
DŮVODOVÁ ZPRÁVA: 

Obec Záchlumí v roce 2003 provedla sloučení do té doby samostatných školských jednotek – mateřské školy a 
základní školy pro I. stupeň. Jediným důvodem pro sloučení byla výhradně ekonomická otázka – obec nebyla schopná 
dlouhodobě přispívat na platy učitelů. Vzhledem k tehdejší formě financování školství ze strany státu mělo sloučení 
obou jednotek za cíl vznik jediné organizace s větším počtem dětí i zaměstnanců, a tudíž s výhodnějším financováním. 
Tato stránka záměru sloučení se potvrdila a organizace tím překlenula ekonomicky nejtěžší léta. 

Od roku 2003 prošla sloučená Základní škola a mateřská škola Záchlumí, příspěvková organizace, skutečně 
mnoha velkými změnami organizačními, kdy se změnili ředitelé i zaměstnanci. Zásadní pak byly změny materiálního 
zázemí, do kterého zřizovatel vzhledem ke své velikosti investoval skutečně velké finanční prostředky, a díky tomu 
vzniklo kvalitní zázemí pro vzdělávání našich dětí. 

Přesto se v průběhu času vyskytují stále velmi podobné problémy. Nemají nic společného s úrovní vzdělávání 
jako takového ani s materiálním zázemím. Jako by tato kvalitativní stránka fungování školství u nás měla na celkový 
obraz pramalý vliv. 

Po 18ti letech snah a různých pokusů jsme provedli rekapitulaci a ptali se, co dál. Otázka školství nemůže žít jen 
ze dne na den, ale vyžaduje spolehlivý průběh, plánování a hlavně rozvoj, protože malotřídní školství ve stagnaci nemá 
šanci na úspěch. Kromě toho naše malé školství musí nabízet širší služby a být dostupné veřejnosti – jinak je 
hospodárnější přestat investovat prostředky obce a přenechat školství větší samosprávě. Aktuální chvíle vyžaduje další 
posun, nový krok do neznáma… 

 
Při rekapitulaci a hledání nových možností jsme vše konzultovali a radili se s Ministerstvem školství, s Odborem 

školství, mládeže a sportu Krajského úřadu Plzeňského kraje, s obcemi, které mají za sebou různé zkušenosti 
s provozováním školství, s pedagogy, kteří fungují ve sloučených školách.  

Po mnoha diskusích jsme si uvědomili zásadní věc: sloučená mateřská a základní škola klade na ředitele velké 
nároky nikoli v množství, ale v šíři záběru znalostí a dovedností. Z tohoto pohledu je výhodnější, aby obě součásti dále 
fungovaly jako samostatné organizace s vlastním vedením a hospodařením. Základní škola i mateřská školka mají svá 
rozdílná specifika jak v oblasti vzdělávání, tak řízení, jejich provoz je odlišný a množství administrativy, která padá na 
vedoucí zaměstnance, je obrovské - a bohužel s úpravami legislativy stále narůstá. Samostatnost školy a školky přinese 
efektivnější řízení s odpovídající odborností zaměřené na specifické potřeby těchto organizací, přesné zacílení finančních 
prostředků tam, kde jsou potřeba, a personální posílení, aby se jednotlivé týmy mohly plně soustředit na kvalitu 
vzdělávání, provozu a nabízených služeb. Moderní trendy a vzdělávací strategie tak, jak je nyní propaguje MŠMT, kladou 
na management i pedagogy základních a mateřských škol velké nároky. Rovněž současný způsob financování platů 
učitelů je mnohem příznivější pro malé organizace, potažmo tedy pro rozdělení, než tomu bylo v roce 2003. 

 

Rozdělení organizace  a jeho dopady: 
➢ Vzniknou 2 samostatné organizace. Každá z nich bude mít vlastního ředitele (ředitelku), který bude mít odpovídající 

odborné zaměření, bude plnohodnotnou součástí svého pedagogického týmu, bude v organizace zcela přítomný(á) 
a díky svému zaměření vznikne prostor nejen pro provoz, ale také pro rozvoj a tvorbu, které jsou pro nás jako pro 
zřizovatele velmi důležité. Tyto možnosti vedení sloučené organizace bohužel nemělo, protože bylo nezbytné 
vykonávat přímou pedagogickou činnost ve škole, a navíc nést veškerou a velmi komplikovanou administrativní 
zátěž dvou zcela odlišných školských zařízení.  

➢ Obě samostatné organizace od 1. ledna 2022 budou z pohledu legislativy nástupnickými organizacemi současné 
školy, tedy převezmou veškeré povinnosti a závazky vůči dětem i zaměstnancům. Škola i školka samozřejmě 
plynule naváže v oblasti vzdělávání, veškerá dokumentace a evidence žáků bude převedena na nové organizace. 

➢ Rozdělení nebude mít děti a jejich rodiče negativní dopady, ani v administrativní či organizační rovině. Ve 
faktickém fungování jednotlivých provozů se nezmění nic, změní se právní postavení. Naopak samostatnost školy a 
školy přinese efektivnější řízení zaměřené na specifické potřeby těchto organizací, přesné zacílení finančních 
prostředků tam, kde jsou potřeba, a personální posílení, aby se jednotlivé týmy mohly plně soustředit na kvalitu 
vzdělávání, provozu a nabízených služeb. 

 
Vlastnictví čehokoli je náročné na finance i čas, ale přináší výhodu toho, že máme možnost mnohé 

ovlivnit. Proto považujeme rozdělení školy a školky na dvě samostatné organizace za krok správným směrem, 
krok k udržení vlastního školství. Nově vzniklé organizace zřizujeme k 1. 1. 2022.  
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Nový školní rok s sebou letos přinesl něco starého, něco 
nového, něco očekávaného i něco neočekávaného. Někdo se 
těšil, jiný obával, někdo měl radost, druhý mohl prožívat něco 
podobného i něco zcela odlišného. Ať už jsme to měli jakkoli, do 

školního roku jsme vykročili s pozitivními myšlenkami a touhou vše zvládnout co možná nejlépe. 
První zářijové týdny jsme kromě opakování učiva předchozích ročníků věnovali i vzájemné souhře, 

partnerství, učení se respektování individuality každého z nás navzájem nebo třeba efektivní komunikaci. 
Myslím, že tyto sociální dovednosti jsou občas oříšek i pro nás dospělé, takže i my, dospělí pedagogové, 
děkujeme našim každodenním dětským učitelům… 

Začátkem října nás čekala velká výzva – účast na Slavnostech jablek. Měli jsme vymyšlenou dílničku 
pro děti a prodejní stánek, takže příprav během září nás čekalo mnoho. Školní družina se této příležitosti na 
prezentaci naší organizace chopila s velkou vervou a děti ve spolupráci s paní družinářkou (které tímto děkuji 
za pomoc a „spolunadšení“ pro věc) vyráběly brože, malovaly kamínky, kreslily zvířátka a připravovaly 
polotovary do chystané dílničky. Ve škole jsme malovali obrázky známých míst v našem okolí a kreslili 
podzimní mandaly, které pak sloužily jako motivy na dřevěné obrazy… 

Samotné slavnosti vyšly krásně – atmosféra byla příjemná, děti tvořivé a v našem stánku vládly 
úsměvy a dobrá nálada. Moc děkujeme všem žákům, kteří nám pomohli s přípravami, všem dětem a žákům i 
jejich rodičům, kteří nám přišli pomoci přímo na místo, i těm, kteří nás přišli podpořit a potěšit svou 
přítomností. Samozřejmě patří velké díky i MAS Český Západ za možnost být účastni. Bylo to fajn…  

Říjen zaťukal na dveře a my do něj vkročili s možná ještě větším nadšením… Co nám přinese podzimní 
vítr se dozvíme brzy...  

Za kolektiv pedagogů ZŠ Záchlumí Mgr. Iveta Chabrová 

 

 
 Při příchodu dětí do mateřské školy po prázdninách se 
pozornost jako každý rok zaměřila na adaptaci ve školce. 
Malé děti přicházely do nového prostředí a musely se 
vyrovnat s řadou naprosto nových a neznámých situací. 
Ocitly se ve společnosti zcela neznámých lidí, nových autorit, 

vrstevníků. Musely se přizpůsobit jinému režimu a určitým pravidlům. 
 Nový školní rok 2021/2022 jsme zahájili ve středu 1. září v počtu 25 dětí Do naší školky přišlo sedm 

nových kamarádů. Letos je naše třída Včeliček věkově pestrá . Máme tu děti v rozmezí od 3 do 7 let, s kterými 
budeme pracovat  a hrát si dle jejich věkových možností a schopností. 

 Adaptaci nově příchozí děti zvládly bez větších problémů a skvěle zapadly do kolektivu dětí, které již 
školku navštěvují. Vzájemně jsme se představili a první společné dopoledne prožili při společných hrách. 
Během dalších dní se děti seznámily s prostředím školky, se školkovými pravidly Včeliček a vše ohledně 
bezpečnosti. Děti si upevňovaly svojí značku a navzájem jsme se snažili zapamatovat jména svých kamarádů. 
Při pobytu venku si děti hrály na naší zahradě. 

 I druhý týden děti zvládly bez problémů. Seznamovaly se, vzájemně představovaly a rytmizovaly 
vytleskáním svá jména. Děti si hravou formou s obrázky hrály na pravidla. Nejoblíbenější hrou byly stavby z 
velké dřevěné stavebnice, cvičení s obručemi, „ Zlatá brána“, „ Chodí pešek okolo“ či „Vybíjená“. 

 15.9.2021 jsme jeli s dětmi na výlet do  přírodní certifikované zahrady k paní Mgr. Kateřině 
Dvořákové do Tří seker. Výukový ekologický program nesl název „V Přírodní zahradě to žije na podzim“. Děti 
byly přivítány paní Dvořákovou na její zahradě a seznámeny s technickým zázemím a bezpečností, kterou je 
nutné dodržovat. Děti se nejdříve společně prošly po zahradě, podrobně ji prozkoumaly a až poté se 
dozvěděly, co přírodní zahrada je a na jakém principu funguje. Děti tak mohly „na vlastní kůži“ objevovat vše 
živé i neživé se zapojením všech smyslů. Zjistily, kolik je různých druhů rostlin, plody některých mohly 
ochutnat (ostružiny, borůvky, jablka, hrušky, rakytník) a živočichů (od malých broučků a berušek až po vážky 
žijící v místním rybníku) zde žije. Živočichy zkoumaly pod lupou, např. zkoušely „odlovit“ motýly, a pak 
zkoumaly stavbu jejich těl. Vyzkoušely si, jak se seče a kosí trávník na louce, a proč je lepší sekat tímto 
způsobem pro přírodu celkově. Pozorovaly, že každý druh živočicha i rostliny má své nezastupitelné místo v 

 Zprávy z VELKÉ 
školičky   

 

Zprávy z mateřinky  
V BARVÁCH PODZIMU 
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přírodě a je jen na nás si toto uvědomit a začít se k přírodě chovat s respektem (nepoužívat chemii, recyklovat, 
přemýšlet….). Že každý kamínek, klacek může být útočištěm pro hmyz i savce. Že je důležité se kolem sebe 
rozhlížet, mít oči dokořán. Děti nejvíce zaujal ekosystém místního rybníku, kde mohly pozorovat rybky, hmyz 
a žabky. Pro chvíle relaxace zde byla připravena překážková přírodní dráha, kterou si všechny děti užily. 
Zahrály si i pohybovou hru na žížaly. Společnými silami vyrobily krmítko pro ptáky, které ozdobí zahradu v 
mateřské škole. Výlet se zdařil, děti si odnesly spoustu zážitků bez suché teorie. „Přivoněly“ k přírodě všemi 
smysly a naučili se přírodu pozorovat „jinýma“ očima. 

 Podzim nám přináší řadu nevšedních zážitků v podobě barev, vůní a chutí. V tomto ročním období 
mohou náladu dětí ovlivňovat i neustálé změny počasí, které jsou pro tuto dobu typické. Děti se blíže 
seznamují s měnící se přírodou pomocí všech smyslů. 

 Září bylo teplé, a tak jsme chodili sbírat houby. Při procházkách v okolí školky na zahradě a v lese 
jsme hledali podzim. Děti zábavnou formou nacházely podzim na více místech – zrající ovoce na zahradě, listy 
stromů se začínají zbarvovat pestrými barvami, na polích se sklízí úroda, zrají a padají plody některých stromů 
kolem lesa – žaludy, bukvice, kaštany. V lese děti objevily ostružiny a zjistily, že podzim je nejen pestrý, ale i 
výborně chutná.  S přírodninami, které si děti přinesly z vycházek, jsme ve školce dále pracovaly. Ozdobili 
jsme si s nimi třídu i šatnu, vyrobily si podzimní věnečky a podzimní koláčky. 

 Na co se mohou děti těšit? Plánujeme Halloweenský den ve třídě, „ Drakiádu“ a návštěvu pana 
Pohody s pohádkou O princezně na hrášku.   Všichni se už dnes těší na čas adventu, s jeho neopakovatelným 
kouzlem.... Ale nebudeme předbíhat. 

Za MŠ Mgr. Lenka Kodimová 

  
 
 
 
 

 

  

K N I H O V N A 
 

                 Po delší odmlce opět zdravím všechny 

             příznivce naší knihovny a také ty, kteří nás 

ještě nenavštívili. Nařízení o uzavření knihovny z důvodu 

epidemie skončilo, a tak jsme mohli 24. dubna začít s 

půjčováním knížek.  A hned ze začátku bylo vidět, že 

čtenáři na nás nezapomněli, ale bylo jich daleko méně než 

vloni. Ale jak šel čas situace se zlepšovala, výpůjček 

přibývalo. Takže na konci října jsme měli už 25 uživatelů, 

z toho11 je dětí. Uživatelem je ten, kdo alespoň jednou 

navštíví knihovnu ve sledovaném roce, a tak každý rok 

začínáme s nulou. 

Výměnu a doplňování knih nám zajišťuje Městská 

knihovna Stříbro a rozhodně nás nezanedbává, protože v 

našich regálech je téměř tisíc knížek. Dostáváme i 

novinky na knižním trhu a vy můžete být jejich prvními 

čtenáři. O tom že z knihovny neodcházíte s prázdnou 

vypovídá 315 výpůjček do konce září. Drtivá většina z vás 

knihy včas vrací, ale máme i několik uživatelů, kteří 

knížku blokují doma neúměrně dlouho až na ni úplně 

zapomenou. 

Na závěr příspěvku vás srdečně zvu k návštěvě 

knihovny, kde si půjčíte knihy zábavnější než kdejaký 

televizní seriál. V minulých letech jste dokázali přečíst za 

rok i tisíc knížek To letos nebude, ale snažme se k tomu 

alespoň přiblížit. Na shledanou v knihovně každou středu 

od 15,30 do 17,00 hod. se těší  

knihovnice Jaroslava Krátká. 

 

PODĚKOVÁNÍ 

Ke dni 31.8.2021 rezignovala stávající 

ředitelka  Základní školy a mateřské 

školy Záchlumí a na její místo byla na 

dobu určitou jmenována Mgr. Iveta 

CHABROVÁ.  Tímto bychom jí rádi 

poděkovali za pomoc a spolupráci, za 

její nasazení a ochotu zvládnout 

složitou situaci, kterou jí odchozí 

ředitelka navzdory slibům v každém 

případě neusnadnila. Spíše naopak. Ale 

to už se tak někdy stává… 

Poděkování náleží rovněž těm 

zaměstnancům, kteří jsou s organizací 

loajální, vychází nové ředitelce vstříc a 

v ničem nepolevili ve svém nasazení, 

aby dětem vůbec nic nechybělo. 

Můžete se sami přesvědčit, že nechybí! 

V neposlední řadě děkujeme rodičům, 

kteří nepodlehli manipulaci a neuvěřili 

pomluvám. Vaše děti ve vzdělání jistě 

nebudou ochuzeny a jsou s nimi 

 lidé, kteří jim mají co předat. 
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Škola a SLAVNOSTI 
JABLEK 

Mateřinka při práci i na výletě 
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ZÁCHLUMSKÝ  
DEN SOUSEDŮ 

V poslední červencový 

den jsme na fotbalovém hřišti 

uskutečnili přátelské 

posezení, popovídaní u 

dobrého jídla a pití.  

Pro zabavení dětí jsme 

připravili soutěže a pro 

pohodovou atmosféru táborák 

k opečení vuřtů. Účast byla 

malá, ale za to v přátelském a 

milém duchu. Pochutnali jsme 

si na bramborácích, na kávě i 

      sladkém koláči. 

        Snad se zase 

           příště osmělí i 

             další ..... 

R.Š.K. 
 

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
V pátek 6.srpna 2021 jsme v sále 

Obecního domu po dlouhé odmlce mohli přivítat 

další nové malé občánky do života obce. 

Bylo nám potěšením pozvat jednu 

holčičku a tři chlapečky a to Elisabeth Říhovou, 

Jakuba Mikulce, Patrika Kubína a Kevina Tinese. 

Jako dárek pro děti byly ručně vyrobené deky a 

plyšové zvířátko a rodičům jako upomínka na 

tento slavnostní akt pamětní list a květina. Po 

skončení oficiální části proběhlo focení vítaných 

miminek s rodinami.  

Tímto ale odpoledne ještě zcela nekončilo 

a abychom dodrželi daný závazek, přizvali jsme 

na dodatečné focení i děti z předchozí 

řady. Všem třem slečnám, Terezce, Charlottce i 

Rozárce to velmi slušelo. 

R.Š.K. 

 

 
 

Pesticidy versus příroda 
Pesticidy ať jdou k šípku, dalo najevo  milion lidí podepsaných pod celoevropskou výzvou  Zachraňme 
 včely a farmáře.  Máme totiž plné zuby pesticidů, zamořených řek, půdy a též našeho jídla. 
Víte, že jen do českých sadů a polí se pumpují tisíce tun pesticidů  a miliony tun umělých hnojiv? 
Je to mňamka jak pro včely, tak i pro nás a trpí tím celá krajina, která nám to plně vrací.  
 

Člověk  versus příroda. 
Příroda dokáže vše dokonale vyřešit podle svých přírodních zákonů, z nichž jsou mnohé pro nás stále 
zahaleny rouškou tajemství. Je jen na nás, jak se je snažíme chápat a zasahovat do nich. Je nutné konstatovat, že včela je využívá 
daleko odpovědněji než člověk, který zákony přírody často porušuje z nevědomosti, ale bohužel i velmi často i cíleně. Příroda  je 
však vždy o  krok vepředu před člověkem. 
Letošní jaro bylo atypické se srovnáním s posledními deseti lety, kdy přicházely téměř skokově přechody ze zimy rovnou do léta, 
enormní zvýšení teplot a nedostatek vláhy. Letos však tomu bylo vše jinak. Bylo chladno, deště, jen velmi pozvolné zvyšování 
teplot. Věčně nespokojený člověk tak hudroval nad  špatným počasím, které však ovlivnilo možnost opylování krásně 
nakvetlé  přírody. Na otázku, jaká byla letošní včelařská sezona, slyšíme od včelařů odpovědi jako mizerná, bídná, špatná. Byla 
však spíše velmi náročná na její  úspěšné zvládnutí. A medný výnos podle stanovišť byl na spodní hranici průměru. 
I způsob tohoto léta se zdál být skutečně prapodivným. Červenec byl velmi deštivý, na léto poměrně chladný, s teplotami do + 25 
st. se silným větrem a bouřkami a občasnou duhou. Posledních 5 dní v červenci bylo velmi teplo +29st. a  ihned 1.8. byl opět 
další  propad teplot, Celý týden stále pršelo, silně foukalo. 8.8.byl velmi ponurý den, bylo šedivo, bouřky, průtrž, ale  nakonec i 
krásná dvojitá duha. Hned následující den se zdálo, že konečně přišlo léto. Bylo sice stále větrno, ale teploty dosahovaly + 30st. 
na sluníčku + 39.9 st. Od 9.8.nastal opět zvrat v počasí, byly přeháňky, teploty + 18 - +25 st. 22.8. v 6.30 začala až do 7.30.velmi 
silná bouřka, blesky křižovaly nebe  z několika stran a velmi silně pršelo. V poslední dekádě bylo stále deštivo, mlhavo, s teplotami 
od +13 st.- do 20 st. Prostě počasí jak na " houpačce". 
V září, kdy naši žáčci nastoupili do školy, se teplota držela na příjemných +20 - +26st. Nejteplejším dnem bylo  12.9. kdy na sluníčku 
dosáhla teplota +37st. s následnou silnou bouřkou. Jinak bylo září srážkově podprůměrné. 
V měsíci říjnu nastupuje podzimní  období v celé své kráse a barevnosti . Zkracují se dny, postupně klesají i teploty. V posledních 
teplejších a slunečných dnech ještě vyletují  včelky a přinášejí poslední pylové rousky. 
Podle předpovědi meteorologů bude říjen teplotně i srážkově průměrný  v hodnotách pro tuto roční dobu. Budou nás trápit 
přízemní mrazíky a denní teploty + 13 - 15st. a v týdnu od 19.10. by měly teploty stoupat až na příjemných +17 st.. Tak uvidíme, 
zda jim předpověď vyjde.      

Marie Šachová 
 

 

VČELAŘSKÉ     OKÉNKO   PANÍ  ŠACHOVÉ 

… OD LEDNA DO ČERVNA … 
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  ZÁCHLUMSKÁ SLAVNOST PANNY MARIE 
V pořadí už třetí setkání s názvem Záchlumská slavnost Panny Marie se odehrálo v sobotu 

4. září na prostranství kolem kostela. Každý rok je něčím zvláštní - 2019 se konala úplná premiéra se 
zpřístupněním kostela, rok 2020 přinesl oslavu 125ti let od vzniku obecní školy a rok 2021 byl 
specifický úplně, nejen osobní návštěvou Mons. Tomáše Holuba, biskupa plzeňské diecéze.   

Po pár úvodních slovech na uvítanou J. Floriána, ředitele MAS Český Západ a Š. Trávníčkové, 
starostky obce, začal plánovaný program akrobatickým vystoupením v kostele a pokračovalo se 
lidovkami v podání oblíbených Heligonek. Děti se pobavily na žonglérském workshopu, ke kterému 
se bez zábran přidali i dospělí. V době konání mše mohly děti sledovat loutkové divadlo a pak zase 
hrála hudba, lidé se bavili a zpívali. Každý měl možnost koupit si malý dárek drobných řemesel, které 
vystavovaly stánky, nebo se občerstvit, dát si něco dobrého na zoubek. Mezi jinými zákusky zde i 
letos čekal místní Čertův kámen od naší cukrářky Vanessy Kantnerové, a který jako dárek upřímně 
pobavil právě pana biskupa. Ani letos nechyběli oblíbení koníci, kteří byli ihned po příjezdu středem 
pozornosti. Počasí k nám bylo víc než velkorysé a jen podtrhlo přátelské klábosení, zábavu, zkrátka 
dokonalé sobotní odpoledne! Jak ráda říkám, naše patronka Maruška (Panna Marie) se o nás vzorně 
postarala! 

Důležitou součástí programu byla  poutní mše, která se stane součástí historie obce i kostela 
a kterou vedl  Mons. Tomáš Holub, biskup plzeňské diecéze. Jednalo se o úplně první návštěvu 
biskupa u nás v kostele vůbec, protože kostel podle historických pramenů vysvětil tepelský opat 
v dobách, kdy jsme ještě spadali pod správu Tepelského kláštera.  Na konci mše byla na provizorním 
oltáři podepsána Darovací smlouva mezi obcí Záchlumí, Římskokatolickou farností Stříbro a 
Biskupstvím plzeňském, na jejímž základě byl kostel slavnostně předán obci (zápis do katastru 
následně proběhl 1.10.2021). A pak jsme se ještě příjemně pobavili venku! 

Ač se jednalo o velmi důležitý úkon, určitý předěl v historii, na který si možná lidé občas 
vzpomenou, vládla v kostele naprosto úžasná, obyčejně neobyčejná přátelská a lidská atmosféra, 
kterou bych po pravdě vůbec nečekala. Zazněla tu slova o lidech, o jejich umu i utrpení, o odvaze, o 
naději, zněl tu smích a vzduchem se nesla upřímnost i čistota úmyslů. V době, kdy jsme si zvykli 
používat slova, jako by nic neznamenala, kdy jsme přestali vnímat jejich kouzlo a moc – moc ublížit, 
kouzlo pohladit – to může znít jako klišé, ale takových okamžiků v životě mnoho nezažíváme, ač 
možností máme za život milion … jen je prostě nechceme vidět, protože se mohou zdát obyčejné… 
A mně osobně bylo velkou ctí tam být přítomná, smět to vše prožít a vnímat, protože to se mnou 
zůstane už napořád. Stejně jako ve Vás všech, kteří jste si právě tento okamžik vybrali a tvořili jste 
jej s námi! 
Na samý závěr bych ráda – a prosím bez ohledu na pořadí – poděkovala: 

❖ Páteru Mgr. Miroslavu Martišovi za jeho pomoc a podporu při oživení kostela a následné 
dění, a také za alespoň občasný návrat původní a historicky cenné sošky Panny Marie, které 
byl náš kostel Narození Panny Marie kdysi domovem. Nikdo o ní nic nevěděl a jen on ji 
našel…  

❖ Dále Mons. Tomáši Holubovi, biskupovi plzeňskému, za osobní návštěvu u nás, pro kterou 
našel prostor ve svém vyplněném programu, za následné posezení s námi a především za 
jeho lidskost, upřímnost a obyčejnost, kterou nás všechny nesmírně překvapil. 

❖ Místostarostce Radce Štroblové Křížové  za organizaci a veškeré přípravy, které jsou každý 
rok hlavně v její režii. A není to nic snadného. 

❖ V neposlední řadě všem, kteří s přípravou i následným úklidem pomáhali – oni dobře vědí. 
A také Vám, kteří jste na naši slavnost přišli a svou přítomností jste pomohli vytvořit kouzlo, 
které celé odpoledne kolem kostela i vněm vládlo! 

Těšíme se na další ročník i na to, že se s Vámi všemi zase setkáme! 
Š. T. 
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  SOCIÁLNÍ SLUŽBA SENIORŮM 

Obec  Záchlumí informuje občany o zahájení spolupráce s Centrem pečovatelských a ošetřovatelských  

služeb Město Touškov a o možnosti využít níže uvedené služby pro seniory. CPOS má svou pobočku 

v Černošíně. V případě potřeby zavolejte na uvedený kontaktní telefon. Setkáte se zcela jistě s ochotou, 

porozuměním a nakonec i s pomocí, kterou právě potřebujete.  
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J U B I L A N T I 
 ŘÍJEN 

         Alena JAVORSKÁ 

           Miroslav BAUM 

      Drahomíra KOHOUTOVÁ 

Robert ČERVENÝ 

 

          

          

  

 

        

Jaroslav KADLEC 

LISTOPAD 

         Jitka VOZÁKOVÁ 

           František KRÁTKÝ 

       

 

          

          

  

 

        

Jaroslav KADLEC 

PROSINEC 

         Božena VÁCHOVÁ 

           Věra FÁRKOVÁ 

      Anna MRÁZOVÁ 

 

          

          

  

 

        

Jaroslav KADLEC 

   VŠE  NEJLEPŠÍ !!! 

Tento zpravodaj vychází 11.10.2021. 


